
سال پنجم2    سیاسـت  
شماره 1217 a r m a n m e l i . i r

سه شنبه 
1400 .11 .05

22 جمادی الثانی 25/1443ژانویه 2022

افزایش تعرفه های پزشکی 
قابل قبول نیست

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور 
و شوراها در مجلس، تاکید کرد: اگر 
بیمه ها به تعهدات خود عمل کنند هم 
حقی از پزشکان ضایع نمی شود و هم 
فشار مضاعفی بر مردم وارد نخواهد شد. 
محمدصالح جوکار اظهار کرد: در چنین 
شرایطی قطعا افزایش تعرفه های پزشکی 
قابل قبول نیست، البته ما معتقد هستیم 
که حق پزشکان نیز نباید ضایع شود و 
این بیمه ها هستند که باید در این میان 
به تکالیف خود عمل کنند، آن وقت هم 
حقی از پزشکان ضایع نمی شود و هم 
فشار مضاعفی بر مردم وارد نخواهد شد. 
نماینده مردم یزد در مجلس شورای 
اسلامی، تصریح کرد: بیمه ها باید هم 
زمینه درمان کم هزینه را برای مردم 
فراهم کنند و هم به تعهدات خود در 
قبال پزشکان عمل کنند. هر قشری در 
جامعه حق و حقوقی دارد نظیر پزشکان، 
اما نهادهای متولی نیز در این میان حضور 
دارند که باید به تعهدات خود عمل کنند. 
نهادهای بیمه گر باید به تکالیف خود در 
حوزه ارائه خدمات درمانی عمل کنند 
تا نه فشاری به مردم وارد شده و نه حق 

پزشکان ضایع شود.

یـــادداشت

گمانه زنی ها درخصوص مذاکرات در وین زیاد است 
اما همه بر این باور هستند که روند مذاکرات خوب پیش 
می رود. امروز نمی شود گفت که نظرشان نزدیک شده 
است بلکه می شود گفت که به یک دیدگاه مشترکی 
رسیده اند و از موضع قبلی خود کمی پایین آمده اند. مثلا 
آمریکایی ها رسما می گویند ما حاضریم تحریم هایی را که 
بازدارنده اجرای برجام هستند و متعارض با آنند را کنار 
بگذاریم یعنی پیشرفتی صورت گرفته است و آماده اند که 
مثلا تحریم های نفتی را لغو کنند. این نقطه شروع خوبی 
است که اگر این کار را بکنند و ایران هم راستی آزمایی 
کند. اگر این روند پیش برود متناسب با اقدام آمریکایی ها 
ما هم قدم هایی را خواهیم برداشت به این معنا که تئوری 
اقدام برابر اقدام شکل خواهد گرفت. مشخصا این موضع 
منطقی نیست و به جایی نمی رسد چون شروع کننده 
خروج از برجام و اجرا نشدن تعهدات آمریکا و اروپا بودند 
و نباید توقع داشته باشند که ایران کاری را قبل از آن ها 
انجام دهد. وقتی آمریکا در اریبهشت ۹۷ دستور صادر 
کرد و کلیه تحریم ها را بازگرداند، ایران یک سال صبر کرد 
بلکه اروپایی ها بتوانند طبق بیانیه خودشان تعهدات اجرا 
شود و ایران یک سال بعد طی ۵ مرحله به کاهش تعهدات 
خود اقدام کرد اما اروپایی ها هیچ کاری نکردند با این بهانه 
که آمریکا اجازه کار نمی دهد و به همین علت باید روند 
به شکل دیگری پیش رود. مذاکرات برجام ابعاد امنیتی، 
حقوقی، اقتصادی و سیاسی دارد و به نظر می رسد که 
یک مذاکرات سخت در روزهای آینده در پیش خواهیم 
داشت. از الان پیش  بینی کردن بسیار دشوار است و باید 
ببینیم که دو طرف چه زمانی می  پذیرند که بخشی از 
خواسته  های خودشان را کنار بگذارند تا به توافق نهایی 
برسند. تا زمانی که دو طرف از بخشی از خواسته  های 
خود نگذرند بعید می  دانم توافقی حاصل شود. باید چند 
روز آینده مذاکرات ادامه داشته باشد تا دو طرف به یک 
متن مورد توافق دست پیدا کنند. ایران چیزهایی را که 
می  خواسته در دو سند اعلام کرده و چهار متن تنظیم 
شده است اما طرف مقابل هنوز در خصوص برخی موارد 
موافق نیست و موضع روشنی ارائه نکرده که ما بدانیم 
دقیقا آنها چه می خواهند ولی از مصاحبه  ها و گفت وگوها 
می  شود فهمید که آن ها از سندهای ارائه  شده از طرف 
ایران استقبال نکردند. باید توجه داشت که هر چقدر زمان 
بگذرد طرف ایرانی ضرر می  کند به این علت که امروز ایران 
تحت فشار اقتصادی و تحریم  هاست و طرف مقابل فقط 
اظهار نگرانی می کند برای توان هسته ای که هیچ صدمه ای 
به او نمی  زند، چه از لحاظ امنیتی و چه از لحاظ اقتصادی 
این ایران است که با گذشت زمان فشار بیشتری را تحمل 
می  کند. بنابراین باید توجه داشته باشیم که طولانی شدن 
مذاکرات و بی نتیجه بودن آن بیشتر طرف ایرانی را متضرر 
خواهد کرد. هرچند آن ها نیز نگرانی هایی در خصوص غنی 

سازی ایران دارند.

روزهای مهم مذاکرات وین

حضور ایران در نشست جده
خبرگزاری فرانسه به نقل از مسئولان سازمان 
همکاری اسلامی اعلام کرد که دیپلمات های ایرانی 
روز یکشنبه برای اولین بار پس از قطع روابط تهران 
و ریاض در سال ۲۰۱۶ در نشست های سازمان 
همکاری اسلامی در جده حضور یافتند. در این 
گزارش آمده است که دیپلمات های ایرانی هفته 
گذشته وارد شهر جده عربستان شده اند تا به عنوان 
نماینده تهران در سازمان همکاری اسلامی فعالیت 
خود را آغاز کنند. یک مسئول در سازمان همکاری 
اسلامی که خواستار عدم فاش شدن نامش شده 
است تاکید کرد: دیپلمات های ایرانی در پیش 
نشست اجلاس سازمان همکاری اسلامی در سطح 
وزرای خارجه کشورهای عضو این سازمان که قرار 
است در ۲۲ مارس در شهر اسلام آباد پایتخت 
پاکستان برگزار شود در کنار مسئولان عالی رتبه 
سازمان همکاری اسلامی حضور یافتند. این اولین 
حضور دیپلمات های ایران در نشست سازمان 
همکاری اسلامی پس از بازگشت شان به جده است. 
یک مسئول دیگر در سازمان همکاری اسلامی نیز 
مشارکت دیپلمات های ایرانی را تایید کرده است. 

 احتمال افزایش یارانه نقدی 
در سال آینده

سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۱ از 
احتمال افزایش میزان یارانه نقدی در سال آینده 
خبر داد و گفت که میزان یارانه نقدی و معیشتی در 
بودجه ۱۴۰۱ مشخص خواهد شد. رحیم زارع درباره 
میزان افزایش یارانه نقدی در سال آینده گفت: هنوز 
کمیسیون تلفیق وارد بخش هزینه ای هدفمندی 
یارانه ها نشده است، ولی با این وجود حتما یارانه 
نقدی افزایش پیدا می کند، البته هنوز مبلغ و میزان 
آن مشخص نیست. وی افزود: صد در صد میزان یارانه 
نقدی از ۴۵ هزار تومان بیشتر خواهد شد و در نهایت 
میزان یارانه نقدی و یارانه معیشتی در لایحه بودجه 
مشخص می شود. سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه 
۱۴۰۱ درباره زمان تشکیل کمیته مشترک مجلس 
و دولت برای بررسی حذف ارز ترجیحی گفت: طی 
چند روز آینده این جلسات تشکیل خواهد شد و 
احتمالا از مجلس، هیات رئیسه کمیسیون تلفیق و از 
دولت، رئیس سازمان برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد 

حضور خواهند داشت. 

رفع کدورت با بعضی از همسایگان 
وزیر کشور گفت: بعضی از کدورت هایی که با 
بعضی از همسایگان مطرح بود رفع شده است و 
الان روابط خوبی با همسایگان داریم که باید آن را 
توسعه دهیم. احمد وحیدی با اشاره به نقش وزارت 
کشور در تعمیق روابط همسایگی، اظهار کرد: 
همسایگان برای ما جایگاه بسیار مهمی دارند و در 
سیاست های بالادستی و هم سیاست کلی ابلاغی به 
عنوان محور اصلی سیاست های خارجی شناخته 
شده اند. وزیر کشور ادامه داد: امروز در توسعه 
روابط با کشورهای همسایه تلاش خوبی صورت 
می گیرد. در استان های مرزی تلاش جدی برای 
توسعه روابط در حال انجام است، علاوه بر اینکه 
در وزارتخانه های ذیربط تلاش زیادی برای توسعه 
روابط صورت می گیرد. وحیدی افزود: سیاست 
برخورد با زمین خواری از موضوعات مورد توجه 
ماست و وزارت کشور از طریق استانداری ها با این 
مساله برخورد می کند و مواردی که خلاف باشد 
باید طرف شود. وزیر کشور تاکید کرد: شورای 
حفظ حقوق بیت المال به ریاست آقای اژه ای 
تشکیل و تصمیمات لازم گرفته شد. اما باید همه 
دستگاه ها باید برای مقابله با هرگونه زمین خواری و 

ساحل خواری بسیج شوند. 

دیدار سفیر فلسطین با وزیرخارجه
سلام الزواوی، سفیر جدید فلسطین در 
تهران بعد از ظهر روز دوشنبه در حاشیه مراسم 
بزرگداشت روز زن در تالار وحدت با حسین 
امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان 
دیدار کوتاهی داشت. سلام الزواوی به تازگی 
جانشین پدرش صلاح الزواوی شده است و قرار 
است به عنوان سفیر جدید فلسطین در تهران 
مشغول به کار شود. ماموریت صلاح الزواوی 
حدود دو هفته پیش پس از چهار دهه حضور 

در سفارت در تهران به پایان رسید. 

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور با بیان اینکه برقراری و 
تحکیم روابط با کشورهای قاره آفریقا از اولویت های 
سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران است،  اظهار 
داشت: در دوره جدید، روند توسعه همه جانبه سطح 
همکاری با کشورهای آفریقایی در حوزه های مختلف 
اقتصادی، تجاری و سیاسی با قوت و جدیت بیشتری 
پیگیری خواهد شد. آیت ا... سیدابراهیم رئیسی روز 
گذشته در دیدار »رابرت دوسی« وزیر امور خارجه 
توگو با بیان اینکه کشورهای آفریقایی از ذخایر 
طبیعی، معدنی و نیروی انسانی غنی و با استعدادی 
برخوردار هستند، اظهار داشت: تهران به دنبال توسعه 
همه جانبه روابط با کشورهای آفریقایی از جمله توگو 
در راستای منافع مشترک ملت ها است. وی با بیان 
اینکه غربی ها در طول تاریخ عمدتا به دنبال استعمار 
و استثمار کشورهای قاره آفریقا بوده و امروز نیز به 
اشَکال مختلف امیال و منافع خود را در این قاره دنبال 
می کنند، خاطرنشان کرد: تلاش مردم این قاره برای 
حفظ استقلال خود ارزشمند است و موفقیت شان 
در گرو تاکید بر هویت ملی، فرهنگی و ایستادگی 
در مقابل زیاده طلبی ها است. رئیس جمهور بیان 
کرد: کشورهای آفریقایی از ظرفیت های لازم برای 
توسعه و بالندگی برخوردار هستند و جمهوری 
اسلامی ایران از استقلال، پیشرفت و رفاه مردم آفریقا 
حمایت می کند. رئیس جمهور همچنین پیش از 
ظهر دیروز در مراسم دریافت استوارنامه »اسماعیل 
عبدالمناپ« سفیر جدید پادشاهی برونئی دارالسلام 
با اشاره به روابط فرهنگی دو ملت عنوان کرد: روابط 

دو کشور برآمده از رابطه قلبی دو ملت مسلمان 
است و ضروری است روابط سیاسی، اقتصادی و 
تجاری دو کشور نیز بر مبنای این روابط گسترش 
یابد. آیت ا... رئیسی ابراز داشت: جمهوری اسلامی 
ایران در سیاست خارجی خود به دنبال گسترش 
تعامل با همه کشورهای جهان و به ویژه کشورهای 
همسایه و مسلمان است. امیدواریم همکاری ها و 
تعاملات دوستانه دوجانبه ایران و برونئی، بیش 
از پیش به عرصه روابط منطقه ای و بین المللی دو 
کشور نیز گسترش یابد. همچنین در مراسم دریافت 
استوارنامه »علی عروج« سفیر جدید جمهوری 
دموکراتیک خلق الجزایر با اشاره به اینکه سطح فعلی 
روابط اقتصادی دو کشور همتراز روابط سیاسی ممتاز 
تهران و الجزیره نیست، افزود: امیدوارم در دوره جدید 
با تکیه بر روابط قبلی و قلبی دو کشور همه تلاش ها 
برای ارتقای سطح روابط سیاسی، اقتصادی، تجاری و 
فرهنگی طرفین به کار گرفته شود. رئیسی با اشاره به 
مقاومت و ایستادگی درخشان مردم الجزایر در برابر 
استعمار فرانسه اظهار داشت: استعمارگران هیچ گاه 
روحیه استعماری خود را کنار نگذاشته اند و هر بار 
با رویکردی جدید به دنبال اهداف استعماری خود 
هستند و البته مردم الجزایر همواره روحیه مقاومت 
خود را حفظ می کنند. رئیس جمهور با بیان اینکه 
جمهوری اسلامی ایران برای توسعه روابط با الجزایر 
اهمیت زیادی قائل است، خطاب به سفیر جدید این 
کشور گفت: از ابراز علاقه رئیس جمهور الجزایر برای 

گسترش روابط با ایران قدردانی می کنم. 

 مهار رشد اجاره بها 
در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت که یکشنبه 
شب به ریاست آیتا... سید ابراهیم رئیسی برگزار شد 
سه موضوع مهم و تعیین کننده در اقتصاد کشور مورد 
بررسی قرار گرفت. در این جلسه گزارش مرکز آمار ایران 
در مورد تورم دی ماه و اجاره مسکن در سبد هزینه خانوار 
مطرح و پس از بررسی مقرر شد ستاد هماهنگی اقتصادی 
سیاست حمایتی در این زمینه را با هدف کنترل رشد 
اجاره بها و حمایت از اجاره نشینان تدوین و ارائه کند. در 
این جلسه گزارشی از وضعیت رشد نقدینگی و عملکرد 
بانک ها ارائه شد و رئیس جمهور دستور داد بانک مرکزی 
سیاست های لازم برای مدیریت رشد نقدینگی را تدوین 
و در سریع ترین زمان ممکن به ستاد هماهنگی اقتصادی 
ارائه کند. در ادامه جلسه این ستاد، وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی از وضعیت صندوق های بازنشستگی و مشکلات 
آنها گزارش داد و مقرر گردید به صورت لایحه راهکارهای 
مربوط به صندوق ها و مشکلات به شورای عالی اقتصادی 
و به مجلس ارائه گردد. رئیس جمهور همچنین خدمت به 
مردم را یک توفیق دانست و تاکید کرد: مسئولین باید این 
جایگاه را برای خدمت به مردم مغتنم بدانند و عملکردها 
دگر خواهی در پرتو خداخواهی باشد. آیت ا... رئیسی در 
جلسه هیات دولت با اشاره به ضرورت تسریع در صدور 
اسناد اراضی کشاورزی، خاطر نشان کرد: تغییر کاربری 
زمین های کشاورزی ضرر و خسارت زیادی به کشور وارد 
می کند. رئیسی با تاکید بر لزوم احیای دریاچه ارومیه، 
اظهارکرد: وزرای نیرو، جهاد کشاورزی و رئیس سازمان 

محیط زیست این موضوع را دنبال کنند.

حسن بهشتی پور
تحلیلگر مسائل بین الملل 

    رئیس جمهور: 

ایران به دنبال گسترش تعامل با کشورهای همسایه و مسلمان است
 مهار رشد اجاره بها در دستور کار دولت 

دیدگاه
تملک صندوق ذخیره فرهنگیان، چرا؟

ادامه از صفحه اول/      ایـــــن صندوق تنها سرمایه 
فرهنگیان شاغل و بازنشسته است و آنها معتقدند که 
این نوع دست در جیب معلمان کردن دیگر منسوخ 
شده است. هر چند که هیچگاه حقوق و دستمزد درخور 
شأن فرهنگیان بازنشسته از این صندوق به حساب آنها 
واریز نشده، اما فرهنگیان، مالک این صندوق و ابنیه آن 
هستند، چون با آورده اعضا از بدو تاسیس، آن کارخانه ها و 
هلدینگ ها بنا شده و بازنشستگان آموزش و پرورش نقش 
کلیدی در تاسیس، شکل  گیری و رشد و پویایی صندوق 
داشته اند. حال دولتی شدن صندوق ذخیره فرهنگیان، 
به شدت فرهنگیان و معلمان را نگران کرده است، چرا که 
آنها به هیچ عنوان رضایت ندارند که قراردادی که میان 
معلمان و دولت منعقد شده و معلمان آورده خویش را 
تقدیم کرده اند و دولت سهم خود را بهنگام پرداخت نکرده 
است، امروز آنها مالک همه شرکت های فعال و کارخانه ها 
و تاسیسات شوند.  متاسفانه در ۱8 مهرماه ۱3۹۵ با فساد 
مالی که نیروی خودی به عنوان مدیرعامل، وقفه ای در روند 
فعالیت های این صندوق ایجاد شد، ولی همچنان آورده این 
شرکت به عنوان یک موسسه خصوصی و اقتصادی فعال، 
منشأ تولید ارز و مواد مورد نیاز کشور است. فرهنگیان 
انتظار دارند که دولت، وضعیت خود را مشخص کرده و 
اگر آورده ای می خواهد بیاورد، این موضوع سر وقت باشد و 
مشمول تورم روزانه نشود، مطابق اساسنامه این فعالیت ها 
ادامه پیدا کند، ولی اگر قرار است همکاری نماید و سهم 
خود را به معلمان واگذار نماید و خود فرهنگیان می توانند 
این موسسه اقتصادی را که از ابتدا بنا بود احیای بانک 

فرهنگیان اسبق باشد، به سرانجام برسانند.

رئیس قوه قضائیه:        

بانک مرکزی زودتر درباره رمزارزها شفاف سازی کند  
دادستان ها با سارقان بدون اغماض و مماشات برخورد کنند

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه با تبیین انواع 
از  مختلف رسیدگی های قضائی، به آن دسته 
پرونده های کیفری و حقوقی اشاره کرد که رسیدگی 
به آن ها در یک فرایند زنجیره وار و متصل ممکن 
می شود؛ رئیس عدلیه این قبیل پرونده ها را در 
زمره رایج ترین و پرشمارترین پرونده های مطرح 
رسیدگی در دستگاه قضائی دانست و بر همین اساس 
بر ضرورت اتقان امور و لحاظ ملکه عدالت در تمامی 
مراحل مختلف فرایند رسیدگی به یک پرونده قضائی 
تاکید کرد. حجت الاسلام  والمسلمین محسنی اژه ای، 
بابیان اینکه حلقه و محصول نهایی فرایند رسیدگی 
به یک پرونده قضائی در حکم و رأی قاضی متبلور 
می شود، به تشریح مراحل مختلف رسیدگی به یک 
پرونده قضائی پرداخت و گفت: عدالت شخص قاضی 
در صدور حکم کافی نیست مرحله تحقیقات پیش 
از تشکیل یک پرونده قضائی، مرحله تحقیقات در 
حین و بعد از تشکیل یک پرونده قضائی، مرحله 
احضار و جلب متهمان، مرحله کارشناسی پرونده و 
سایر مراحل، ازجمله حلقه های یک فرایند رسیدگی 
قضائی است که ضرورت دارد در تمامی این مراحل 
و حلقه ها نظارت ویژه و مبسوط از سوی قاضی و 
مقامات قضائی اعمال شود تا کوچک ترین تخطی 
از عدالت صورت نگیرد. وی بر ضرورت اتقان اموری 
که توسط اشخاص معاضدت کننده به قاضی انجام 
می گیرد نیز تاکید کرد و گفت: در مراحل و حلقه های 
مختلف و متعدد فرآیند رسیدگی به یک پرونده 
قضائی باید توسط ضابطین و کارشناسان از ابزارها 
و تجهیزاتی بهره گرفته شود که ضریب وقوع خطا 
و اشتباه در آن ها وجود نداشته باشد؛ چراکه حتی 
اگر تنها در یک مرحله از فرآیند رسیدگی به پرونده، 

سهواً خطا و اشتباهی رخ دهد، ممکن است در رأی 
نهایی صادرشده توسط قاضی تأثیر بگذارد و ما را از 
هدف نهایی و غایی خود که تحقق عدالت و رسیدگی 
منصفانه و حق مدارانه به تظلم خواهی مظلومان 
و افراد است دور کند. ارائه آموزش و حرفه آموزی 
مستمر قضات و سایر اشخاص دخیل در فرآیند 
رسیدگی به پرونده های قضائی نظیر دادیاران، 
بازپرس ها، ضابطین و کارشناسان ازجمله تاکیدات 
رئیس دستگاه قضا به »معاونت منابع انسانی« 
در جریان جلسه دیروز شورای عالی قوه قضائیه 
بود؛ حجت الاسلام  والمسلمین محسنی اژه ای بر 
همین اساس تصریح کرد: برای اطمینان پیدا کردن 
مجموعه تشکیلات قضائی از رعایت و لحاظ نهایت 
عدالت و دقت در فرآیندهای مختلف رسیدگی به 
پرونده های قضائی، بخش های مختلف دستگاه 
قضا ازجمله »معاونت منابع انسانی«، »کمیسیون 
نقل وانتقال قضات« و »کمیته انتصابات« دارای 
تکالیف و مسئولیت هایی هستند که این تکالیف و 
مسئولیت ها باید به نحو احسن انجام گیرد. وی ضمن 
اشاره به اینکه عنوان اتهامی سرقت در صدر عناوین 
مجرمانه کشور قرار دارد و بیش ترین پرونده های 
مطرح رسیدگی در دادسراها به آن اختصاص دارد، 
به دادستان های سراسر کشور تکلیف کرد که با 
هماهنگی با نیروی انتظامی نسبت به سارقینی که 
موجبات آزار مردم را از این طریق فراهم می آورند و 
حس ناامنی در جامعه ایجاد می کنند بدون هرگونه 
اغماض و مماشات برخورد کنند. قاضی القضات در 
همین رابطه متذکر شد که تسهیلات و تأسیسات 
ارفاقی نظیر »آزادی مشروط« و »عفو« شامل 
حال سارقین سابقه دار، باندی و شبکه ای نمی شود. 

حجت الاسلام  والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه 
ضمن تاکید بر تلاش مستمر و مجدانه مقامات 
دستگاه قضا برای رفع مشکلات همه کارکنان این 
دستگاه، از بروز برخی اقدامات ناشایست و دور از 
انتظار، از سوی تعدادی از کارکنان سازمان زندان ها 
گلایه کرد و به رئیس سازمان زندان ها تکلیف کرد که 
نسبت به توجیه کارکنان این سازمان پیرامون توطئه 
و کید بدخواهان داخلی و خارجی جهت سوءاستفاده 
از اعتراضات آنها، اهتمام ورزد. رئیس قوه قضائیه 
همچنین از تلاش ها و اقدامات دولت و شخص 
رئیس جمهور جهت رفع مشکلات مردم تقدیر به 
عمل آورد و حجت الاسلام  والمسلمین رئیسی را 
شخصی دلسوز برای همه مردم و کارکنان دستگاه 
قضائی دانست. موضوع »رمزارزها« و خطراتی 
که ممکن است از این ناحیه در آینده دارایی های 
مردم را تهدید کند و برای دولت دردسرآفرین 
شود، از دیگر مقوله های مطرح شده از جانب رئیس 
عدلیه بود؛ رئیس دستگاه قضا بر همین اساس 
دادستان کل کشور و سازمان بازرسی را مأمور 
کرد تا از بانک مرکزی بخواهند هر چه زودتر در 
قبال مسئله رمزارزها و همچنین تشریح وظایف 
دستگاه های مختلف در این رابطه شفاف سازی کند. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای تصریح 
کرد: مردم، دولت، مجلس و قوه قضائیه از وضعیت 
کنونی تغییر کاربری ها به هیچ وجه راضی نیستند؛ 
دستگاه های مختلفی مجوز می دهند و ساخت وساز 
می شود و سپس قوه قضائیه به واسطه تخلفی که 
صورت گرفته بنای ساخته شده را خراب می کند و 
بعداً دوباره مسائل و مشکلات عدیده ای به واسطه 

این تخریب ها ایجاد می شود.

 نجات اقتصاد
 درگرو حضور مردم 

معاون اول رئیس جمهور اساس 
کار نهضت احیای واحدهای اقتصادی 
غیرفعال را بهره گیری از مدیریت، 
سرمایه، فکر و خلاقیت مردم دانست 
و تاکید کرد: دولت در این نهضت بزرگ 
تنها نقش پشتیبان و تسهیل گر امور 
را بر عهده دارد و باید وزارتخانه های 
مربوطه و نهادهای عمومی و انقلابی 
با تعامل و هم افزایی و همچنین ایجاد 
روش های نوین تامین مالی در جهت 
فعال سازی و واگذاری واحدهای 
غیرفعال و نیمه فعال به مردم بیش 
از پیش قدم بردارند. محمد مخبر با 
تاکید بر اینکه رمز موفقیت و نجات 
اقتصاد کشور درگرو حضور و محوریت 
مردم در اداره کشور است، تصریح کرد: 
باید محور ساماندهی و برنامه ریزی 
به منظور احیای واحدهای اقتصادی 
تعطیل و نیمه تعطیل مردم باشند؛ 
چرا که منابع محدود دولتی و حتی 
نهادهای عمومی پاسخگوی نیاز کنونی 
جامعه برای فعال شدن بخش تولید در 
کشور نیست. دستگاه های اقتصادی 
با نوآوری و خلاقیت شیوه های نوینی 
برای تامین مالی به صورت نهضتی 
و توسط مردم به کار گیرند. نهضت 
احیای واحدهای اقتصادی به دنبال 
فعال سازی بنگاه های تولیدی است که 

مالک آن مردم هستند

سـرمقــاله

ایران باید سیاست درستی در پیش بگیرد که در منطقه 
بهتر و موثرتر عمل کند و از نفوذش در کشورهای مختلف به 
درستی استفاده کند. از طرفی آنچه که باید در مذاکرات وین 
مد نظر مذاکره کنندگان ایرانی باشد حفظ مصالح و منافع ملی 
و عمومی است. یعنی دولت باید معیشت مردم و مصالح کشور 
و نظام را داشته باشند. اینکه یک گروهی سیاست یک جانبه 
و جریانی اتخاذ کنند، درست نیست. الان سال هاست که به 
خاطر برجام در کشور هزینه می دهیم و خرج می کنیم در حالی 
که چیزی هم جز یک اقتصاد ناکارآمد به دست نیاوردیم. لذا 
باید در مذاکرات از خود انعطاف نشان بدهیم و با حفظ موضع 
عزت بتوانیم این مذاکرات را به نتیجه معلومی برسانیم. آمریکا 
خواهان آزادی زندانیان دوتابعیتی خود در ایران شده است که 
به نظر می رسد اگر لازم است و به بهتر شدن روند مذاکرات 
برای هر چه زودتر برداشته شدن تحریم ها کمک می کند، 
ایران می تواند این چند زندانی را هم آزاد کند. گرچه در مقابل 
این مساله ایران باید امتیازات خود را نیز طلب کند و اینگونه 
نباشد که به طور یک طرفه کاری انجام شود. اما پافشاری بر 
این موضع که به هر قیمتی بخواهیم این زندانی ها را نگه داریم 
دقیقی نیست. واقعیتی انکار ناپذیر وجود دارد که در کشورمان 
گروهی به نام دلواپس وجود دارند که سال هاست در کشور 
فعالیت می کنند و به هیچ عنوان به فکر منافع ملی و عمومی 
هم نیستند. حتی در زمان حمله به سفارت عربستان نیز منافع 
عمومی در نظر گرفته نشد و این اتفاق کاملا خودسرانه رخ 
داد. به هر صورت در زمان دولت اصلاحات سیاست ایران در 
منطقه تا حدی درست شده بود اما افراطیون در زمان دولت 
آقای احمدی نژاد و روحانی مساله حمله به سفارت انگلیس و 
عربستان پیش آمد که به کشور خسارت وارد کرد. قدر مسلم 
دولت باید جلوی این گروه  های افراطی را گرفته و مهارشان 
کند. اکنون نیز  برخی مطالب رسانه های دلواپس موجب 
نگرانی است. اینکه گفته می شود تجارت خانه  های ابوظبی 
آماده باشند که هر لحظه ممکن است تیرهایی اصابت کند همه 
به پای نظام گذاشته می شود از این رو است که در داخل باید ۲ 
کار انجام دهیم. نخست اینکه یک همدلی در مردم ایجاد کنیم. 
یعنی هر چه اتحاد و همدلی ملت بیشتر و قوی تر باشد از موضع 
قوی  تری می توان به مسائل نگاه کرد. اما هر چقدر همدلی 
ضعیف تر باشد تاثیر نامطلوبی دارد. گام دوم نیز جلوگیری از 
گروه های افراطی و فعالیت و عمل آنهاست که با شعار و عمل 
خود به کشور ضرر نرسانند. چرا که عمل آنها نه تنها به کشور 

کمک نمی کند بلکه بیشتر آسیب می رساند.

ایجاد همدلی با مهار افراطیون  

محمد تقی فاضل میبدی
 عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم

تخریب ساختمان قوه قضائیه 
هشدار بود

دادستان کل کشور گفت: تخریب 
ساختمان مربوط به قوه قضائیه در بستر 
رود چالوس نمادی است در راستای 
مبارزه با هرگونه تعدی به اموال و اراضی 
ملی و بیت المال که البته این کار استمرار 
خواهد داشت. حجت الاسلام والمسلمین 
منتظری گفت: در حوزه صیانت از حقوق 
عامه نیازمند عزم همگانی و جدی 
هستیم و قوه قضائیه این عزم برخورد 
با تجاوز به حقوق عامه را از خود شروع 
کرده است. شاهد این سخن تخریب 
ساختمانی در حریم رودخانه چالوس بود 
که با دستور ریاست محترم قوه قضائیه 
این اقدام صورت گرفت. وی افزود: البته 
ساخت این ساختمان مربوط به قبل از 
انقلاب است اما در حریم و بستر رودخانه 
بنا شده و جزو اموال دستگاه قضائی 
بوده است. لذا رئیس محترم قوه قضائیه 
دستور تخریب آن را صادر کرده و با این 
کار به دستگاه های دیگر و مردمی که 
به حریم و اراضی ملی تجاوز کرده اند 
هشدار داد که دستگاه قضائی در صیانت 
از حقوق عامه از خود شروع کرده و عزم 
خود را برای این منظور بیش از پیش 

جزم کرده است. 

آرمان ملی: سخنگوی وزارت امور 
خارجه صبح دوشنبه در ارتباط با بحث 
مذاکرات وین و آخرین تحولات در 
جریان این مذاکرات اظهار داشت: 
آنچه که امروز در موضوع مذاکرات 
وین شاهد آن هستیم این است که 
پیشرفت گفت وگوها در این زمینه 
در مسیر درستی قرار دارد. ما در چهار 
حوزه اسنادی برای گفت وگو داریم. 
پیشرفت های خوبی انجام شده است. 
در برخی از اسناد اختلافات و پرانتزها 
کمتر شده است. موفقیت بزرگ این 
بود که بسیاری از ایده های ایران 
تبدیل به کلمات شده است از جمله 
در حوزه تضامین. سعید خطیب زاده 
با بیان اینکه موضوع مهم این است 
که همه طرف ها در مذاکرات به این 
نتیجه رسیده اند که باید تضامینی اخذ 
شود تا اتفاقات گذشته بار دیگر تکرار 
نشود و باید تصمیمات و تضامینی در 
مورد بحث تضامین اندیشیده شود و 
این موضوع مورد قبول همه اطراف 
مذاکرات است، گفت: ما در جریان 
مذاکرات وین ایده های اجرایی و 
عملیاتی با واقع نگری ارائه دادیم و 
فکر می کنیم که ایده های ما امکان 
گفت وگو در حوزه تضامین را فراهم 
آورده است. وی همچنین تأکید کرد: 
ما در مذاکرات وین حضور پیدا کردیم 
که به توافقی قابل اتکا و پایدار برسیم 
و در همین راستا تلاش می کنیم. وی 
افزود: ایران هیچ پیش شرطی را از 
روز اول نپذیرفته است. مذاکرات به 
اندازه کافی پیچیده است و نباید با 

اظهارات این چنینی آن را پیچیده تر 
کرد. سخنگوی دستگاه دیپلماسی در 
مورد اظهارات اخیر رابرت مالی نماینده 
ویژه آمریکا در مذاکرات وین در ارتباط 
با آزادی اتباع آمریکایی در ایران و 
ارتباط آن با مذاکرات وین اظهار کرد: 
ما نگرانی های خود را در مورد وضعیت 
اتباع ایرانی در آمریکا از همان روز اول 
مطرح کرده ایم، چه به صورت مستقیم 
و چه غیرمستقیم و چه پیش از این 
مذاکرات و چه همزمان با مذاکرات. 
البته این دو، دو مسیر مختلف است و 
اگر آمریکا به توافقات قبلی  پایبند باشد 
این مساله در کمترین زمان قابل حل 
است. خطیب زاده ادامه داد: اتباع ایرانی 
به بهانه های واهی از جمله دور زدن 
تحریم های ظالمانه و غیرقانونی آمریکا 
از سوی واشنگتن به گروگان گرفته 
شده اند و برخی از این اتباع در شرایط 
غیرانسانی نگهداری می شوند، این 
در حالی است که افرادی که در ایران 
زندانی هستند اتهامات آن ها توسط قوه 
قضائیه اعلام شده است و آن ها جرایمی 
مرتکب شده اند و مراحل رسیدگی به 
جرایم آنها در دادگاه صالحه طی شده 
است. وی بار دیگر تأکید کرد: این دو، 
دو مسیر جدا از هم هستند، البته اگر 
اراده در طرف مقابل باشد این امکان 
وجود دارد که در کمترین زمان در 
مورد دو موضوع به یک توافق پایدار 
برسیم. سخنگوی وزارت خارجه در 
مورد آخرین وضعیت بدهی کره به 
ایران و همچنین اخبار منتشر شده 
مبنی بر اینکه از طریق بازپرداخت 

بخشی از بدهی کره به ایران مشکل 
به وجود آمده در مورد حق رأی ایران در 
سازمان ملل برطرف شده است، بیان 
کرد: متأسفانه بدهی قطعی کره جنوبی 
به ایران همچنان پرداخت نشده و این 
بدهی باقی مانده است. گفت وگوهایی 
که بین دو کشور در این زمینه انجام 
می شود با یک سرعت لاکپشتی در 
حال انجام است و مورد قبول ما نیست 
و این موضوع از سوی ایران فراموش 
نمی شود. این پول های ملت ایران است 
که در نزد کره امانت است که متأسفانه 
ما شاهد رعایت امانت نبودیم. وی با 
ارائه توضیحاتی در مورد چگونگی 
سازمان  به  ایران  بدهی  پرداخت 
ملل از طریق بخشی از پول های ما 
نزد کره جنوبی گفت: بخشی از این 
پول  از طریق امن به حساب سازمان 
ملل منتقل شده است. خطیب زاده 
عدم  این  اینکه  بیان  با  همچنین 
پرداخت بدهی طی دو سال گذشته 
به خاطر تحریم های آمریکا بوده است، 
گفت: متأسفانه ما در این زمینه برخورد 
مناسبی از دبیرخانه سازمان ملل با 
توجه به آگاهی آن ها از شرایط نبودیم. 
وی عنوان کرد: ما منتظر شرایطی 
هستیم که امکان دسترسی ما به منابع 
مالی مان فراهم شود. خطیب زاده در 
مورد بحث توافق موقت در مذاکرات 
وین و برخی از اخباری که مجددا در 
این ارتباط مطرح شده است، اذعان 
کرد: همان طور که پیش از این نیز 
گفته ام موضع ما درباره آنچه که در 
وین در حال گفت وگو است روشن و 

ثابت است. ما به دنبال توافقی هستیم 
که پایدار و قابل اتکا باشد و هیچ چیز 
را کمتر از این نمی پذیریم. آنچه که 
برای ما اصالت دارد کیفیت آن چیزی 
است که در مورد آن توافق می شود نه 
چیز کمتر و نه بیشتر. وی اضافه کرد: 
توافق موقت یا چیزهایی شبیه به این 
هیچ گاه در دستورکار ما نبوده است و 
امیدواریم نماینده اتحادیه اروپا این را 
به آمریکایی ها منتقل کرده باشد که 
ضرورت جدی برای رسیدن به توافق 
کیفی و محتوایی داریم و امیدواریم 
آمریکایی ها این ضرورت را متوجه شده 
باشند. سخنگوی وزارت امور خارجه 
در این مورد که مذاکرات وین تا چه 
زمانی ادامه پیدا می  کند اظهار کرد: 
در یک ماه گذشته مسیر مذاکرات 
پیوسته و آهسته رو به پیشرفت بوده 
است و ما از هر زمان دیگری به نقطه 
توافق نزدیک تر هستیم و همچنین 
نقطه ای که آمریکا باید تصمیمات 
خاص سیاسی خود را بگیرد. سخنگوی 
دستگاه دیپلماسی در مورد روابط ایران 
و عربستان سعودی نیز گفت: عادی 
شدن روابط ایران و عربستان سعودی 
منافعی برای دو کشور و منطقه دارد. ما 
باید برای تحقق این منافع از اختلافات 
عبور کنیم تا به رغم اختلافات موجود 
براساس منافع مشترک و اهمیت صلح 
و ثبات در منطقه به این سمت حرکت 
کنیم. این موضوع باید تبدیل به اراده 
شود. وی اذعان کرد: اولین منتفع از 
عادی شدن روابط ایران و عربستان 

سعودی، منطقه است.

سخنگوی وزارت امور خارجه:     

از هر زمان دیگری به توافق نزدیکتریم    
  زندانیان و برجام دو مسیر جدا هستند


